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آتش به خرمن قاچاق

با ابلاغ آییننامه اجرایی مواد 55 و 56 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز از سوی معاون اول رئیسجمهور، اجرای فرامین

هفته قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر برخورد قاطعانه با کالاهای قاچاق و آتش زدن آنها در منظر عمومی در

دستور کار قرار گرفت.

برخورد قاطعانه با کالاهای قاچاق در دستور کار قرار گرفت
آتش به خرمن قاچاق

با ابلاغ آییننامه اجرایی مواد 55 و 56 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز از سوی معاون اول رئیسجمهور، اجرای فرامین هفته
قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر برخورد قاطعانه با کالاهای قاچاق و آتش زدن آنها در منظر عمومی در دستور کار قرار

گرفت.

هفته گذشته مقام معظم رهبری در دیدار با اقشار مختلف مردم نسبت به برخورد قاطعانه با کالاهای قاچاق تاکید فرموده و از
دستگاههای مربوط خواستند این کالاها جلوی چشم همه به آتش کشیده شود. در همین حال، روز گذشته اسحاق جهانگیری،
معاون اول رئیسجمهور آییننامه اجرایی مواد 55 و 56 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز را بعد از تصویب در هیات دولت به
دستگاههای مربوط ابلاغ کرد. براساس این آییننامه اجرایی، کالاهای قاچاق مکشوفه باید معدوم یا دوباره به خارج صادر شود.

قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال 1392 تصویب شد، اما تاخیر در تدوین آییننامههای اجرایی آن از جمله مواد 55 و 56
راه قانونی برای انهدام همه اجناس قاچاق را بسته بود. این درحالی است که امروز بهرغم اینکه قانون بصراحت در این زمینه
وجود داشت فرمایشات مقام معظم رهبری باعث شده تا دستگاهها و ارگانهای مسئول نسبت به اجرای قانون یادشده جدیت

بیشتری داشته باشند و در این زمینه گامهای مؤثری بردارند.

قانون رعایت نمیشد

سیدعبدالمجید اجتهادی، مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به اینکه امروز مبارزه
نرمافزاری با قاچاق مورد توجه تمام دستگاهها و مسئولان است، به خبرنگار ما گفت: آنچه مقام معظم رهبری از مسئولان مطالبه
فرمودهاند، دقیقا موضوع قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز است که متاسفانه شاید تا به امروز دقیق عمل نمیشد. بنابراین لازم
است تمامی ارگانها بدون نگاه جزیرهای و با در نظر گرفتن منافع ملی اولا نسبت به اجرای فرمایشات ایشان و پس از آن اعمال

دقیق قانون گام مؤثرتری بردارند.

این مقام مسئول با اشاره به ظرفیتهای موجود در مواد 55 و 56 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصریح کرد: بهطور کلی
ظرفیتهای قانونی وجود دارد و به اعتقاد بنده نیازی به اصلاح یا قانون جدید نیست، فقط لازم است با دقت و درایت کافی

نسبت به این موارد تاکید شده در قانون اقدام کنیم و دستگاهها در این زمینه حساسیت بیشتری داشته باشند.

اقدام مرسوم در همه کشورها

مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی تاکید کرد: براساس قانون، کالایی که به صورت قاچاق کشف
میشود، نباید دوباره در چرخه اقتصادی کشورمان وارد شود، چون وقتی کالایی به صورت قاچاق و بدون تشریفات گمرکی وارد
ایران میشود، مشکلاتی برای اشتغال، اقتصاد و تولید ایران به ارمغان خواهد آورد. پس هیچ لزومی برای استفاده مجدد از
کالاهای کشفشده به صورت قاچاق نیست و نباید دوباره در چرخه قرار گیرند. این روندی است که در بیشتر کشورها نسبت به
کالاهای قاچاق صورت میگیرد و بدون در نظر گرفتن ارزش، برند، استفاده یا هر مورد دیگر کالاهای قاچاق معدوم و از بین

میروند.

اجتهادی در ادامه یادآور شد: در گذشته با توجه به اینکه برخی سهلانگاریها باعث سوءاستفاده افراد متخلف شده بود، امروز
با فرمایشات مقام معظم رهبری این روزنه نیز از بین رفته است.

وی معتقد است: اکنون با دستور و تاکید مقام معظم رهبری، بحث رانتی که در برخی مزایدهها وجود دارد از بین میرود و دیگر
جای تخلف برای هیچکس نیست، چون فرآیند قانونی برای رسیدگی و اعمال قانون بسیار کوتاه شده و سودجویان نمیتوانند
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نسبت به استفاده از اسناد، اثرگذاری قانونی را کاهش دهند. اجتهادی تصریح کرد: اکنون سازمان اموال تملیکی میتواند با
استفاده از ظرفیتهای قانونی نسبت به دریافت مجوز معدومسازی بسرعت اقدام کند و با از بین بردن کالاهای قاچاق، طبق
مواد قانونی بخصوص در بخش کالاهای سلامتمحور و آنچه در داخل کشورمان تولید داریم، زمینه هرگونه سوءاستفاده

احتمالی را در آینده حذف کند.

فضا برای قاچاق ناامنتر میشود

در همین باره، علیاکبر پوراحمدنژاد، دبیر کمیسیون برنامهریزی، هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان تهران با
اشاره به ماده 55 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز به خبرنگار ما گفت: در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بصراحت اعلام شده
کالاهای قاچاقی که نمونه مشابه آن در ایران تولید میشود، باید امحا شده و از بین برود و اجازه فروش آنها در داخل کشور
وجود ندارد. بنابراین پیرو فرمایشات مقام معظم رهبری، سعی میکنیم که انشاءالله هرچه سریعتر با توجه به اینکه آییننامه

مربوط هم از سوی دولت ابلاغ شده، نسبت به اعمال قانون و اشد برخورد که همان سوزاندن کالاست، اقدام کنیم.

پوراحمدنژاد افزود: گرچه در گذشته طی دو مرحله این اقدام یعنی انهدام و از بین بردن کالاهای کشف شده قاچاق صورت گرفته
و مراتب از طریق رسانهها به مردم اعلام شده، اما اکنون با کم کردن فاصله ضبط کالای قاچاق و اعمال قانون تا جایی که ممکن

است به هر نحو ممکن از جمله اشد مجازات که سوزاندن است، حرکت خواهیم کرد.

این مقام مسئول تصریح کرد: از این پس با استناد به فرمایشات مقام معظم رهبری، رسیدگی به پروندههای کالاهای قاچاق
عملا یک روند تعریف شده و غیرقابل اغماض خواهد داشت و هرگز راه گریزی برای متخلفان نیست و مراجع قضایی با این

فرمایش در صدور حکم جدید بدون هرگونه تخفیف عمل خواهند کرد.

به اعتقاد وی، هرقدر مرجع قضایی در صدور احکام مربوط تعجیل بیشتری داشته باشد، اقدامات ستاد در جهت اعمال قانون بر
اینگونه کالاها اثرگذاری بیشتر خواهد داشت که به این ترتیب ناامنی بیشتری برای کالاهای قاچاق در سطح خرد و کلان ایجاد
میشود که در برنامه سال 95 این روند به جدیت پیگیری شده و اکنون میبینیم فضای کلی برای کالاهای قاچاق در استان تهران

به عنوان اصلیترین مقصد و مرکز بازتوزیع کالاهای قاچاق، ناامن شده است.

پوراحمدنژاد با اشاره به فرصت قانونی برای ارائه مدارک جهت اثبات قانونی بودن کالاها به خبرنگار ما گفت: سؤال این است که
وقتی کالایی براساس قانون میتواند با طی مراحل گمرکی وارد کشورمان شود، ولی صاحب آن از روشهای دیگری استفاده
میکند، اصلا چرا باید به او مهلت ارائه مدارک داد؟ چون وقتی این فرد راه غیراصولی را در پیش گرفته، یعنی مصداق اصلی
قاچاق روی داده و باید بنابر فرمایش مقام معظم رهبری با شدت نسبت به از بین بردن آن کالا اقدام کنیم تا ریسکپذیری

قاچاق برای همه مشخص شده و اصلا سراغ راههای خلاف نروند.

فرمان مقام معظم رهبری نسبت به معدوم کردن کالاهای قاچاق

رهبر معظم انقلاب در دیدار هفته پیش با اقشار مردم با اشاره به ضرورت برخورد قاطع با قاچاق کالا فرمودند: بنده به مسئولین
گفتهام که آقاجان! وقتی شما آن باند قاچاقچی را پیدا میکنید و آن جنس کلان قاچاق را که چند هزار تُن وزن آن است، وارد
کشور میکنید، این جنس را جلوی چشم همه آتش بزنید؛ ضربه بزنید به قاچاقچی، به جنس دارای مشابه داخلی. خب معلوم
است وقتیکه جنس خارجی وارد شد ـ چه از مبادی ورودی قانونی مثل گمرک و امثال اینها، چه از مبادی قاچاق که متأسفانه
خیلی هم زیاد است ـ تولید داخلی میخوابد. وقتی تولید داخلی خوابید، همین وضعی پیش میآید که امروز هست: جوان ما
بیکار میشود، اشتغال ما کم میشود، رکود بر کشور حاکم میشود، وضع زندگی و معیشت مردم دشوار میشود. اینها را که دیگر
از طریق ارتباط با آمریکا و با اروپا نمیشود حل کرد، اینها را خودمان باید حل بکنیم. اینها کارهایی است که بهعهده خود ماست؛

راه این است.
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